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Samenvatting 

Tenminste eens in de vier jaar onderzoekt de Inspectie van het 
Onderwijs elk bestuur van een samenwerkingsverband in Nederland. 
We hebben bij Stichting Amstelronde passend onderwijs onderzocht 
of het samenwerkingsverband de aan hem opgedragen wettelijke 
taken uitvoert en de daaraan verbonden doelstellingen van passend 
onderwijs realiseert. Daarnaast hebben we onderzocht of de sturing 
door het bestuur op de kwaliteit van het samenwerkingsverband op 
orde is en of er sprake is van deugdelijk financieel beheer (zie 
Onderzoekskader 2021, bijlage 1). 
 
Context 
In de afgelopen twee jaar vonden veel wisselingen plaats binnen het 
samenwerkingsverband. Zo waren er in de deelnemersraad diverse 
wisselingen van schoolbestuurders, startte de directeur-bestuurder 
twee-en-een-half jaar geleden bij het samenwerkingsverband en is de 
raad van toezicht in de afgelopen periode vernieuwd, doordat de 
zittingstermijn van de vorige leden af liep. Dit maakt dat men met 
elkaar opnieuw moest gaan bouwen aan het samenwerken. 
 
Wat gaat goed? 
Het samenwerkingsverband heeft een aantal zaken goed voor elkaar: 

• er is voor alle leerlingen een zo passend mogelijke plaats op een 
school; 

• het bestuur voert overleg met gemeenten over onder meer de 
afstemming tussen onderwijs en jeugdhulp en het terugdringen 
van thuiszitters; 

• het bestuur werkt ook samen met andere partners in de regio, 
zoals het aanpalende samenwerkingsverband voor voortgezet 
onderwijs en samenwerkingsverbanden in de omliggende regio; 

• het bestuur zorgt voor advisering aan scholen over 
ondersteuning aan leerlingen wanneer scholen daar om vragen; 

• het samenwerkingsverband voert op een planmatige manier het 
ondersteuningsplan uit; 

• het bestuur benut de informatie die het verzamelt voor het 
(bij)sturen en het halen van de doelen; 

• het financieel beheer is in orde. 
 

Bestuur: Stichting Amstelronde 
passend onderwijs 
Bestuursnummer: 21428 
Nummer samenwerkingsverband
PO2708 

Gemeenten binnen de 
regio: Aalsmeer, Amstelveen, Ouder-
Amstel, Uithoorn 
 

Aantal aangesloten schoolbesturen 
en scholen: 13 schoolbesturen met in 
totaal 48 scholen 

Totaal aantal leerlingen in de 
regio: 14.000 leerlingen 

Scholen waarbij we verificatie-
activiteiten hebben uitgevoerd: 
School of Understanding (31BR) 
De Pioniers (15EX) 
Piet Hein (13UX) 
De Zon (05JO) 
 

Onderzoeksperiode: oktober en 
november 2023 

INSPECTIE VAN HET ONDERWIJS - VIERJAARLIJKS ONDERZOEK 2/23



Wat kan beter? 
Het samenwerkingsverband kan zich verbeteren op de volgende 
punten: 

• bij de doelen die het samenwerkingsverband stelt in het 
ondersteuningsplan en de jaarplannen, kan het bestuur 
duidelijker vermelden wat het aan resultaat wil bereiken. Dat 
helpt bijvoorbeeld om scherper te kunnen evalueren en bij de 
verantwoording daarover in het jaarverslag. 

• ook de raad van toezicht kan zich verbeteren door voor zichzelf 
scherper in beeld te brengen wat het van het bestuur verwacht. 
Daarmee kan het intern toezicht op bijvoorbeeld het bereiken 
van de gestelde doelen en de doelmatige besteding van de 
rijksbekostiging aan kracht winnen. 

 
Wat moet beter? 
Het bestuur moet de volgende verbeteringen doorvoeren: 

• het bestuur moet de juiste tweede deskundige benutten bij het 
nemen van besluiten over de toelaatbaarheid tot het 
gespecialiseerd onderwijs. Nu verzorgen orthopedagogen en 
psychologen in dienst bij het samenwerkingsverband het eerste 
en tweede deskundigenadvies, maar de wet schrijft voor dat de 
tweede deskundige een ander type deskundige moet zijn 
afhankelijk van de ondersteuningsvraag van de leerling; 

• het bestuur en de raad van toezicht moeten verbeteringen 
doorvoeren in hun verantwoording in het jaarverslag. 

 
Vervolg 
Omdat het bestuur voldoet aan de basiskwaliteit is er geen aanleiding 
voor het maken van vervolgafspraken en onderzoeken we het bestuur 
en samenwerkingsverband opnieuw over vier jaar. 
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Opzet van het vierjaarlijks 
onderzoek 

1 . 

Standaard Onderzocht 

Realisatie passend onderwijs Realisatie passend onderwijs 

RPO1 Dekkend netwerk van voorzieningen ● 

RPO2 Regionale samenwerking ● 

RPO3 Advisering en beoordeling toelaatbaarheid ● 

Besturing, kwaliteitszorg en ambitie Besturing, kwaliteitszorg en ambitie 

BKA1 Visie, ambities en doelen ● 

BKA2 Uitvoering en kwaliteitscultuur ● 

BKA3 Evaluatie, verantwoording en dialoog ● 

De Inspectie van het Onderwijs heeft in oktober en november 2023 
een vierjaarlijks onderzoek uitgevoerd bij Stichting Amstelronde 
passend onderwijs. In een vierjaarlijks onderzoek staan de volgende 
onderzoeksvragen centraal: 

1. Voert het samenwerkingsverband de aan hem opgedragen 
wettelijke taken uit en realiseert het de daaraan verbonden 
doelstellingen van passend onderwijs? 

2. Waarborgt het bestuur met zijn (be)sturing de kwaliteit van het 
samenwerkingsverband en is er sprake van deugdelijk financieel 
beheer? 

 
Werkwijze 
Het onderzoek richt zich op onderstaande standaarden op het niveau 
van het bestuur. 

Om antwoord te geven op de onderzoeksvragen voeren we 
onderzoeks- en verificatie-activiteiten uit. Daarbij betrekken we 
belanghebbenden bij het samenwerkingsverband. 
 
Onderzoeksactiviteiten 
Het vierjaarlijks onderzoek bestond uit onderstaande activiteiten. 
 
Documentanalyse 
Voorafgaand aan het onderzoek hebben we documenten van en over 
het bestuur en samenwerkingsverband geanalyseerd, waaronder het 
ondersteuningsplan 2020-2024, het jaarverslag 2022 en de 
voortgangsrapportage na het 4e kwartaal d.d. juni 2023, het 
onderzoeksrapport Kwalitatieve verantwoording gelden passend 
onderwijs d.d. 30 april 2022, het onderzoeksrapport Druk op het 
dekkend netwerk d.d. februri 2023, en diverse evaluaties die gaan over 
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beleid, voorzieningen en een zelfevaluatie van de raad van toezicht. 
 
Rondetafelgesprekken 
We voerden rondetafelgesprekken met ouders, 
schakelfunctionarissen tussen het samenwerkingsverband en de 
scholen, met schoolleiders uit het gespecialiseerd en regulier 
onderwijs en met de gemeenten over hun ervaringen met het 
samenwerkingsverband. Ook voerden we een gespek met 
betrokkenen over de route voor het nemen van besluiten over 
toelaarbaarheid tot het gespecialiseerd onderwijs. Tot slot voerden we 
een startgesprek met het bestuur. 

Verificatie-activiteiten 
We hebben dit onderzoek mede ingericht met verificatie-activiteiten 
op aangesloten scholen van het samenwerkingsverband. Met 
verificatie-activiteiten toetsen we in hoeverre het bestuur zicht heeft 
op de kwaliteit van het samenwerkingsverband en het financieel 
beheer en hoe het bestuur daarop stuurt. We verwachten van het 
bestuur dat het zicht heeft op de uitvoering van de afspraken uit het 
ondersteuningsplan binnen het samenwerkingsverband en op de 
scholen en dat het hierop stuurt. Daarnaast geven de verificaties ons 
zicht op enkele aspecten van passend onderwijs op de bezochte 
scholen. 

Onderzoeksdag 
Op de onderzoeksdag voerden we gesprekken met: 

• de intern toezichthouders en de ondersteuningsplanraad over de 
(kwaliteit van de) uitvoering van de wettelijke taken van het 
samenwerkingsverband, de kwaliteitszorg en het financieel 
beheer; 

• enkele schoolbestuurders uit de deelnemersraad over de rol van 
het samenwerkingsverband voor hen. 

 
We sloten de onderzoeksdag af met een bestuursgesprek met het 
bestuur over de (be)sturing van het samenwerkingsverband en de 
bijdrage die het levert aan de realisatie van passend onderwijs in de 
regio. Hierna gaven we in een apart gesprek een terugkoppeling van 
onze bevindingen en oordelen. 
 
Signalen 
In de voorbereiding van ieder onderzoek kijken we naar eventuele 
signalen die bij de inspectie zijn binnengekomen. Soms heeft dat 
gevolgen voor de uitvoering van het onderzoek. 
 
We hebben tijdens het onderzoek een signaal met het bestuur 
besproken. Dit heeft niet geleid tot aanvullend onderzoek. 
 
Leeswijzer 
In hoofdstuk 2 staan de resultaten van het onderzoek op 
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bestuursniveau, inclusief een samenvattend oordeel. De paragrafen 
2.1 en 2.2 geven onze oordelen en bevindingen op de standaarden uit 
respectievelijk de kwaliteitsgebieden Realisatie passend onderwijs en 
Besturing, kwaliteitszorg en ambitie. De afspraken over het 
vervolgtoezicht zijn opgenomen in paragraaf 2.3. In hoofdstuk 3 staan 
de resultaten van de verificaties op de scholen beschreven. In 
hoofdstuk 4 is de reactie van het bestuur op het onderzoek en 
rapportage opgenomen. 
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Resultaten vierjaarlijks 
onderzoek 

2 . 

In dit hoofdstuk geven we de resultaten weer van het onderzoek op 
bestuursniveau. 
 
Samenvattend oordeel 
In onderstaande figuur zijn de resultaten samengevat. Te zien is wat 
het eindoordeel is op bestuursniveau en de oordelen op de 
onderliggende standaarden. 

Het samenwerkingsverband voert de aan hem opgedragen wettelijke 
taken in voldoende mate uit en realiseert de doelstellingen van 
passend onderwijs. Met zijn (be)sturing waarborgt het 
samenwerkingsverband zijn kwaliteit en er is sprake van deugdelijk 
financieel beheer. 
 
Het bestuur stuurt vanaf zijn start bij het samenwerkingsverband in 
2021 op meer samenwerking tussen schoolbesturen, scholen en 
andere relevante partijen als de gemeenten. Het cruciale orgaan als de 
deelnemersraad is meer in positie gekomen om met elkaar te werken 
aan thuisnabij en passend onderwijs. Door de vele data die het 
bestuur verzamelt transparant beschikbaar te stellen, stelt het bestuur 
de schoolbestuurders in de deelnemersraad in staat om gezamenlijk 
te leren en ontwikkelen, maar ook om zich naar elkaar toe te 
verantwoorden. Sinds kort organiseert het bestuur ook dat de 
schoolbestuurders elkaar onderling bevragen over hoe ieder het 
gezamenlijke beleid uitvoert en toewerkt naar meer thuisnabij en 
passend onderwijs. 
Ook de medewerkers van scholen en gemeenten tonen zich betrokken 
bij het samenwerkingsverband, kennen het beleid en spreken met 
waardering over de bijeenkomsten die het bestuur organiseert. Deze 
bijeenkomsten hebben vaak een lerend karakter, waarin mensen hun 
ervaringen delen en met elkaar bespreken hoe de volgende stappen 
naar thuisnabij passend onderwijs te zetten. 
 
Het bestuur werkt op een planmatige manier aan de uitvoering van 
het ondersteuningsplan en stuurt gericht op al dan niet expliciet 
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uitgesproken beoogde resultaten. De raad van toezicht heeft goed 
zicht op het functioneren van het samenwerkingsverband en het 
bestuur, maar kan zijn toezicht versterken aan de hand van concretere 
verwachtingen ten aanzien van het bestuur en het 
samenwerkingsverband. 
Bij hun verantwoording in het jaarverslag kunnen zowel het bestuur 
als de raad van toezicht duidelijker maken wat hun conclusies zijn  en 
hoe zij de eigen bevindingen benutten of hebben benut voor het 
vervolg. 

2.1. Realisatie passend onderwijs 

In de onderstaande tabel geven wij de oordelen en/of waarderingen 
weer op de standaarden van het kwaliteitsgebied Realisatie passend 
onderwijs. Vervolgens geven we hier een toelichting op. 

RPO1. Dekkend netwerk van voorzieningen 
Wij beoordelen het dekkend netwerk van voorzieningen als 
voldoende. Er is voor alle leerlingen zo passend mogelijk onderwijs 
beschikbaar, maar dit staat wel onder druk. 
 
Het samenwerkingsverband heeft voor alle leerlingen een zo passend 
mogelijke plaats op een school. De basisscholen weten relatief veel 
leerlingen zelf van passend onderwijs te voorzien. Zij kunnen daarbij 
hulp krijgen vanuit de scholen voor speciaal basisonderwijs (sbo) en 
het expertisecentrum van het speciaal onderwijs (so). 
Ook de sbo-scholen bieden een aanbod aan een steeds bredere 
doelgroep. Voor de leerlingen die desondanks speciaal onderwijs 
nodig hebben, wordt het steeds moeilijker om een passende school te 
vinden. Sinds ruim een jaar hebben de scholen voor speciaal 
onderwijs wachtlijsten. Hoewel er enkele leerlingen op de wachtlijst 
voor het speciaal onderwijs staan, weten de scholen met hulp van het 
samenwerkingsverband zo passend mogelijk onderwijs te bieden 
gedurende het wachten. Hiervoor stelt het samenwerkingsverband 
arrangementen beschikbaar aan de scholen die het betreft. 
 
Voor leerlingen die naast onderwijs ook zorg nodig hebben, waarvan 
sommigen thuis zijn komen te zitten, is er het aanbod van 
Elementa. Dit bestaat uit een onderwijs-zorg-klas op een reguliere 
basisschool. Met de thuiszittende leerlingen werkt de school aan 
ingroei en schoolbezoek op Elementa. En met de leerlingen die 
Elementa bezoeken werkt de school gefaseerd aan doorplaatsing naar 
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de eigen school van de leerling. Het aanbod van Elementa is gericht op 
hoogbegaafde leerlingen met extra ondersteuningsbehoeften. De 
school is voornemens om ook een dergelijk aanbod voor normaal 
begaafde leerlingen in te richten. 
Daarnaast is er de Instapklas voor (zeer) moeilijk lerende leerlingen op 
een basisschool. Het onderwijs hiervan had niet de kwaliteit die het 
samenwerkingsverband verwacht. Na ingrijpen en hulp van het 
samenwerkingsverband werkt deze school aan verbetering van de 
onderwijskwaliteit van de Instapklas. 
 
RPO2. Regionale samenwerking 
Wij beoordelen de regionale samenwerking van het bestuur als 
voldoende. 
 
Het bestuur voert naast het op overeenstemming gericht overleg 
(oogo) over het ondersteuningsplan, regelmatig overleg met de 
gemeenten. Dat gaat voornamelijk over de afstemming van onderwijs 
en jeugdhulp en over het terugdringen van het aantal thuiszitters. 
Hieruit komen afspraken voort zoals dat elke school een vaste ouder-
kind-adviseur of jeugdhulpverlener heeft die ook op de school 
aanwezig is. Maar bijvoorbeeld ook de inzet van de vier gemeenten bij 
de onderwijs-zorg-klas Elementa. 
Over het terugdringen van het aantal thuiszitters sloot het 
samenwerkingsverband enkele jaren terug een thuiszitterspact met de 
vier gemeenten. Het bestuur heeft thuiszittende leerlingen goed in 
beeld, zo blijkt uit vergelijking van zijn zicht met dat van  leerplicht. 
Inmiddels zijn er bijna geen thuiszittende leerlingen meer binnen deze 
regio. Het thuiszitten dat er wel is, heeft te maken met wachtlijsten 
voor jeugdzorg en achten wij niet verwijtbaar aan het 
samenwerkingsverband. 
 
Het bestuur stemt ook goed af met andere samenwerkingsverbanden 
Het bestuur stemde het ondersteuningsplan af met het
overlappende samenwerkingsverband voor voortgezet onderwijs. 
Ook werken de beide samenwerkingsverbanden samen aan een 
soepele overgang naar het voortgezet onderwijs voor leerlingen met 
extra ondersteuningsbehoeften. Hieruit komt bijvoorbeeld de pilot 
'gaaf voor de start' voort, voor de overgang van hoogbegaafde 
leerlingen naar het voortgezet onderwijs. 
Tot slot stemt het bestuur ook af met andere 
samenwerkingsverbanden in de omliggende regio's bijvoorbeeld voor 
afspraken over het speciaal onderwijs, of voor een gezamenlijk 
onderzoek naar kwalitatieve verantwoording van de rijksbekostiging. 
 
RPO3. Advisering en beoordeling toelaatbaarheid 
Wij beoordelen de kwaliteit van de advisering en beoordeling van de 
toelaatbaarheid als Voldoende. Wel moet het bestuur de juiste 
tweede deskundige betrekken bij besluiten over de toelaatbaarheid 
tot het speciaal (basis)onderwijs. 
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Het samenwerkingsverband adviseert scholen over 
ondersteuningsbehoeften van leerlingen 
Wanneer scholen daar om vragen, heeft het samenwerkingsverband 
een aantal onderwijsspecialisten beschikbaar om scholen te adviseren 
over ondersteuning aan leerlingen. Dit werkt naar behoren; de 
scholen en ouders die wij spraken zijn tevreden over de adviezen die 
zij krijgen. 

De procedure van het bestuur voor de toelaatbaarheid tot het speciaal 
(basis)onderwijs werkt, maar kent risico's 
Voor de toelaatbaarheid tot het gespecialiseerd onderwijs kent het 
samenwerkingsverband een bijzondere route. De scholen moeten 
namelijk eerst in het ondersteuningsteam met ouders, een 
onderwijsspecialist van het samenwerkingsverband en een beoogde 
school overeenstemming bereiken voor de overstap. Pas dan kan de 
school een toelaatbaarheidsverklaring bij het samenwerkingsverband 
aanvragen. In uitzonderingsgevallen wijkt het bestuur van deze 
werkwijze af, bijvoorbeeld als ouders blijvend niet instemmen met 
een verwijzing, of wanneer ouders hun kind rechtstreeks aanmelden 
bij een school voor speciaal (basis)onderwijs. 
 
De bedoeling van de wetgever is dat een school voor een leerling van 
wie de ondersteuningsbehoefte de mogelijkheden van de school 
overstijgt, een toelaatbaarheidsverklaring voor het gespecialiseerd 
onderwijs aanvraagt bij het samenwerkingsverband. Ondertussen 
zoekt de school in afstemming met ouders naar een school die bereid 
is de leerling te plaatsen. Op deze manier is het voor iedereen duidelijk 
waar het dekkend netwerk van voorzieningen tenminste aan moet 
voldoen, namelijk dat er plek moet zijn voor leerlingen voor wie het 
samenwerkingsverband een toelaatbaarheidsverklaring heeft 
afgegeven. Met de werkwijze die samenwerkingsverband 
Amstelronde hanteert, beoogt de bestuurder te bereiken dat scholen 
zich langer verantwoordelijk voelen om hun leerling passend 
onderwijs te bieden, namelijk totdat er plek is op de beoogde school. 
Risico van deze werkwijze is dat het niet duidelijk in beeld is bij het 
bestuur en de gezamelijke schoolbesturen voor welke leerlingen een 
plaats op het gespecialiseerd onderwijs geregeld moet worden in het 
geval dat die plaats er nog niet is. Dit risico is bij 
samenwerkingsverband Amstelronde (nog) niet aan de orde. Het 
aantal leerlingen op de wachtlijst voor het speciaal onderwijs is 
beperkt en goed bij het bestuur in beeld. Ook ontvangen deze 
leerlingen nog steeds zo passend mogelijk onderwijs op hun school 
van inschrijving, met hulp van het samenwerkingsverband. 
 
Het bestuur moet de juiste tweede deskundige betrekken bij besluiten 
over de toelaatbaarheid tot het speciaal (basis)onderwijs 
Voorafgaand aan zijn besluit vraagt het bestuur advies aan twee 
deskundigen. Dat zijn steeds onderwijsspecialisten van het 
samenwerkingsverband, met deskundigheden als orthopedagoog of 
psycholoog. Hiermee voldoet het bestuur niet aan de wettelijke 
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voorschriften, die voorschrijven dat de tweede deskundige, 
afhankelijk van de ondersteuningsvraag van de leerling, een kinder- of 
jeugdpsycholoog, een pedagoog, een maatschappelijk werker, een 
arts of een kinderpsychiater is. Het bestuur voldoet niet aan artikel 
18a, elfde lid, WPO en artikel 3.2 Inrichtingsbesluit WPO en krijgt 
hiervoor een herstelopdracht. 

2.2. Besturing, kwaliteitszorg en ambitie 

In de onderstaande tabel geven wij de oordelen en/of waarderingen 
weer op de standaarden van het kwaliteitsgebied Besturing, 
kwaliteitszorg en ambitie. Vervolgens geven we hier een toelichting 
op. 

BKA1. Visie, ambities en doelen 
Wij beoordelen de kwaliteit op standaard Visie, ambities en doelen als 
Voldoende. Het bestuur heeft een visie, ambities en doelen 
geformuleerd in het ondersteuningsplan 2020-2024. Ook heeft het 
bestuur een georganiseerde systematiek om informatie te verzamelen 
waardoor het zicht heeft op de realisatie van de eigen ambities. 

Kwaliteitszorg op orde 
Het bestuur van het samenwerkingsverband geeft helder aan welke 
visie het heeft en welke ambities en doelen het nastreeft. Ook geeft 
het bestuur aan hoe het de rijksbekostiging benut voor het realiseren 
van de ambities en doelen. Het bestuur werkt op een planmatige 
manier door jaarlijks een jaarplan op te stellen, de uitvoering 
tussentijds te monitoren, en het jaarplan achteraf te evalueren. De 
uitkomsten van evaluaties benut het bestuur voor het daarop 
volgende jaarplan. 
 
Om de ontwikkelingen in het samenwerkingsverband goed te kunnen 
opvolgen heeft het bestuur de pdca-cyclus uitgewerkt. Hiermee is 
voor alle betrokkenen helder welke documenten op welk moment in 
het jaar welke informatie gaat opleveren. Het volgen en beoordelen 
van het realiseren van passend onderwijs gebeurt aan de hand van 
kengetallen, input van de schoolbestuurders en scholen, data uit het 
digitale systeem waarin aanvragen voor de onderwijsspecialisten en 
toelaatbaarheidsverklaringen worden vastgelegd en informatie van de 
onderwijsspecialisten over de scholen. Ook benut het bestuur 
structureel uitgevoerde evaluaties van voorzieningen, en laat het 
incidenteel gerichte onderzoeken of evaluaties uitvoeren door 
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externen voor een beter zicht bij een vraagstuk. 
Onderdeel van de pdca-cyclus zijn de gesprekken die het bestuur over 
de verzamelde informatie met diverse betrokkenen als 
schoolbesturen, scholen, ondersteuningsplanraad, deelnemersraad en 
toezichthouders voert. 

Bestuurlijke inrichting op orde 
Het samenwerkingsverband is een stichting, met een directeur-
bestuurder, een onafhankelijke raad van toezicht en een 
deelnemersraad. In het bestuursreglement zijn de taken en 
bevoegdheden duidelijk vastgelegd. Met deze inrichting is het intern 
toezicht onafhankelijk van het bestuur georganiseerd en voldoet het 
bestuur aan de wettelijke voorschriften. De raad van toezicht heeft 
ook een toezichtvisie en, in samenspraak met de deelnemersraad, een 
intern toezichtkader opgesteld. Omdat het samenwerkingsverband al 
lange tijd met deze bestuurlijke inrichting werkt, zijn de eerdere leden 
van de raad afgetreden volgens het rooster van aftreden. De huidige 
leden van de raad van toezicht vervullen deze functie sinds anderhalf 
jaar en de voorzitter sinds dit jaar. 

BKA2. Uitvoering en kwaliteitscultuur 
Wij beoordelen de kwaliteit van de uitvoering en kwaliteitscultuur als 
Voldoende. Het bestuur zorgt voor uitvoering van het 
ondersteuningsplan en er heerst een professionele kwaliteitscultuur 
binnen het samenwerkingsverband. Ook de raad van toezicht en 
ondersteuningsplanraad vervullen hun rol. 
 
Het bestuur stuurt op de uitvoering van het ondersteuningsplan 
Het bestuur werkt volgens het eigen stelsel van kwaliteitszorg en zorgt 
ervoor dat schoolbesturen, scholen en andere actoren het 
ondersteuningsplan uitvoeren. Voorbeeld waaraan dit is te zien, is dat 
het bestuur de observatiearrangementen van sbo-scholen verplaatst 
heeft naar de basisscholen. Hiertoe besloot het bestuur toen bleek dat 
het merendeel van de leerlingen met een observatiearrangement, 
uitgevoerd op het sbo, uiteindelijk overstapte naar de sbo-school. Dit, 
terwijl in het ondersteuningsplan het doel staat dat meer leerlingen 
op reguliere basisscholen kunnen blijven. Een ander voorbeeld is dat 
vorig jaar scholen voor speciaal onderwijs vol zaten. Daarop heeft het 
bestuur een extern onderzoek naar het dekkend netwerk laten 
uitvoeren, en daarna in samenspraak met de deelnemersraad 
verbetermaatregelen genomen. Nu werkt elk van de vier kernen 
waarin scholen samenwerken, aan de uitvoering van inclusie-
initiatieven waarvoor zij gericht middelen van het 
samenwerkingsverband krijgen. Het bestuur stelde hierbij 
voorwaarden die de samenwerking verder bevorderen. 
Maar ook de verbetermaatregelen die het bestuur nam om de 
kwaliteit van de Instapklas te verhogen is een voorbeeld van goede 
(bij)sturing door het bestuur. 
 

INSPECTIE VAN HET ONDERWIJS - VIERJAARLIJKS ONDERZOEK 13/23



Het bestuur zorgt voor een transparante en professionele cultuur 
Het bestuur verzamelt veel data en deelt deze ook met betrokkenen 
binnen het samenwerkingsverband. Het doel daarbij is met elkaar 
leren en verbeteren van de realisatie van passend onderwijs. Maar ook 
met elkaar de dialoog aangaan in bijvoorbeeld de deelnemersraad 
over hoe schoolbesturen de afspraken uit het ondersteuningsplan 
nakomen. Met deze werkwijze van het bestuur is ieder ook in staat 
vanuit zijn eigen rol te werken aan de uitvoering van het 
ondersteuningsplan. Dit is bijvoorbeeld te merken aan dat scholen 
meer samenwerken en dat de opkomst in de deelnemersraad hoog is. 
Naast deze transparante en lerende aanpak dragen ook het netwerk 
en de intervisie voor intern begeleiders, scholingen voor de 
medewerkers van het samenwerkingsverband en de kernoverleggen 
eraan bij dat de scholen weten wat er van hun verwacht wordt en in 
staat zijn het beleid van het samenwerkingsverband uit te voeren. 
Tegelijk helpen deze overleggen de bestuurder voor het ontwikkelen 
van nieuw beleid om de scholen te helpen in het zetten van de 
volgende stap, namelijk die naar inclusiever onderwijs. Dit moet in het 
nieuwe ondersteuningsplan 2024-2028 zijn beslag krijgen. 
 
Het intern toezicht functioneert onafhankelijk en doet zijn werk 
Het intern toezicht functioneert onafhankelijk van het bestuur. De 
toezichthouders bezoeken met enige regelmaat scholen en 
bijeenkomsten binnen het samenwerkingsverband. Daarmee kunnen 
zij de informatie die ze van het bestuur krijgen goed staven en 
aanvullen. De raad van toezicht geeft er blijk van goed zicht te hebben 
op de gang van zaken binnen het samenwerkingsverband. Met het 
uitvoeren van het intern toezicht bereiken de toezichthouders 
resultaten zoals dat de bestuurder zich veilig voelt om dilemma's met 
de raad te bespreken en voorbereid is op verschillende scenario's die 
bij het bespreken van voorgenomen beleid in de deelnemersraad 
kunnen plaatsvinden. Een ander resultaat is het werken met 
verbeterde financiële rapportages door het bestuur, nadat de raad 
fouten constateerde in de rapportages van de vorige controller. Tot 
slot is de raad van toezicht, net als het bestuur, transparant over de 
eigen ontwikkeling. De raad deelde bijvoorbeeld zijn zelfevaluatie met 
het bestuur, en schreef daarbij een toelichting op hoe het de 
zelfevaluatie benut voor verbetering van het eigen functioneren. 
 
De raad van toezicht kan het intern toezicht naar ons oordeel 
verbeteren door met de bestuurder en wellicht ook met de 
deelnemersraad een dialoog te voeren over het werken met concreter 
geformuleerde beoogde resultaten bij de doelen uit het 
ondersteuningsplan en in de jaarplannen. En het benutten van deze 
beoogde resultaten bij evaluaties en de verantwoording in het 
jaarverslag. Dergelijke informatie heeft de raad van toezicht ook nodig 
voor zijn toezicht op doelmatige besteding van de rijksmiddelen, iets 
waarover nu nog geen conclusies kunnen worden getrokken in het 
jaarverslag. 
 
De ondersteuningsplanraad functioneert 
Het samenwerkingverband heeft een ondersteuningsplanraad waarin 
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uit elke kern een afgevaardigde namens de ouders en namens het 
personeel zit. Voor een ouder is er een vacature. Om deze te vervullen 
spannen zowel de ondersteuningsplanraad als het bestuur zich 
voldoende. De ondersteuningsplanraad en de raad van toezicht 
voeren twee keer per jaar een overleg met elkaar. Daarnaast komen zij 
elkaar ook tegen tijdens de bijeenkomsten van het 
samenwerkingsverband die ze bezoeken. Het bestuur voorziet de 
ondersteuningsplanraad van goede faciliteiten, waaronder een 
jaarlijkse scholing om de rol zo goed mogelijk te kunnen vervullen.  
 
BKA3. Evaluatie, verantwoording en dialoog 
Wij beoordelen de kwaliteit op deze standaard als Voldoende, omdat 
het bestuur een informatief jaarverslag opstelt en met relevante 
betrokkenen dialogen voert. Wel kan het bestuur zijn evaluaties 
verbeteren en moeten het bestuur en het intern toezicht 
verbeteringen doorvoeren in hun verantwoording in het jaarverslag. 
 
Het jaarverslag is informatief, maar kan een meer verantwoordend 
karakter krijgen 
Het bestuur stelde een informatief jaarverslag 2022 op dat zicht geeft 
op de ontwikkelingen met betrekking tot de vijf beloften uit het 
ondersteuningsplan 2020-2024. Het jaarverslag kan een meer 
verantwoordend karakter krijgen wanneer het bestuur het bereikte 
relateert aan beoogde resultaten of waar het bestuur had willen staan. 
Daarvoor is het nodig dat het bestuur eerst beoogde resultaten 
formuleert. Deze zijn op onderdelen wel geformuleerd, zoals een 
deelnamepercentage  aan het gespecialiseerd onderwijs van 
maximaal 3%. Op onderdelen heeft het bestuur de beoogde 
resultaten voor zichzelf wel helder, maar niet expliciet geformuleerd 
zodat het zichtbaar is en de evaluaties daar aan worden gerelateerd. 
Ook kan het bestuur in het jaarverslag duidelijker aangeven wat het 
met de uitkomsten van evaluaties doet, zodat de pdca-cyclus daarin 
ook beter is terug te zien. Tot slot moet het bestuur zich in het 
jaarverslag verantwoorden over het afwijken van de code goed 
bestuur PO, omdat het documenten als het bestuursreglement en de 
statuten niet publiceert (artikel 165, eerste lid, WPO). 
 
De intern toezichthouder moet verbeteringen doorvoeren in het 
jaarverslag 
De raad van toezicht legt in het jaarverslag 2022 uitgebreid 
verantwoording af over de uitvoering van het intern toezicht. Deze 
verantwoording is echter niet compleet. De raad van toezicht 
verantwoordt zich onvoldoende over het toezicht op de doelmatige 
besteding van de rijksmiddelen en de realisatie van het 
ondersteuningsplan, omdat het daar geen conclusies over trekt. Ook 
ontbreekt in de verantwoording van de raad informatie over met het 
intern toezicht bereikte resultaten en de wijze waarop de raad de 
directeur-bestuurder met raad terzijde staat. Het intern toezicht 
voldoet niet aan 17c, eerste lid, onder e, WPO en artikel 3, sub f, Rjo. 
Het bestuur moet zorgen voor herstel vanaf het eerstvolgende 
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Tekortkoming Wat verwachten wij van het 
bestuur? Wat doen wij? 

Bestuur 

RPO3. Advisering en beoordeling 
toelaatbaarheid 
Het bestuur laat zich niet door de 
juiste tweede deskundige adviseren 
bij het nemen van besluiten over de 
toelaatbaarheid tot het s(b)o (artikel 
18a, elfde lid, WPO en artikel 3.2 
Inrichtingsbesluit WPO). 

 
 
Het bestuur zorgt voor herstel en 
betrekt de juiste tweede deskundige 
bij besluiten over de toelaatbaarheid 
tot het s(b)o. 

 
 
Wij vertrouwen erop dat het bestuur 
het herstel pleegt en komen daar 
niet actief op terug. 

BKA3. Evaluatie, verantwoording 
en dialoog 
De verantwoording van het intern 
toezicht in het jaarverslag kent 
tekortkomingen (17c, eerste lid, 
onder e, WPO en artikel 3, sub f, Rjo). 

 
 
Het bestuur zorgt ervoor dat de 
verantwoording van het intern 
toezicht vanaf het eerstvolgende 
jaarverslag aan de wettelijke 
voorschriften voldoet. Onderdeel 
daarvan zijn een volledige 
verantwoording over het intern 
toezicht op de doelmatige besteding 
van de rijksbekostiging, de wijze 
waarop de intern toezichthouder het 
bestuur met raad terzijde staat en 
over de met het intern toezicht 
bereikte resultaten. 

 
 
Wij vertrouwen erop dat het bestuur 
het herstel pleegt en komen daar 
niet actief op terug. 

BKA3. Evaluatie, verantwoording 
en dialoog 
Het bestuur verantwoordt zich in het 
jaarverslag niet over het afwijken van 
de gekozen code goed bestuur PO, 
terwijl het documenten als het 
bestuursreglement en de statuten 
niet publiceert (artikel 165, eerste lid, 
WPO). 

 
 
Het bestuur zorgt ervoor dat het zich 
vanaf het eerstvolgende jaarverslag 
correct verantwoordt over de 
gehanteerde code goed bestuur en 
het eventueel afwijken daarvan. 

 
 
Wij vertrouwen erop dat het bestuur 
het herstel pleegt en komen daar 
niet actief op terug. 

jaarverslag. 
 
Het bestuur voert dialogen met relevante actoren 
Het bestuur voert dialogen met het intern toezicht, de 
ondersteuningsplanraad en gemeenten, maar ook met de 
deelnemersraad. Daarbij faciliteert het de betrokkenen met 
informatie en bijvoorbeeld de ondersteuningsplanraad ook met 
ondersteuning. 

2.3. Afspraken over vervolgtoezicht 

We houden voor dit bestuur de reguliere termijn aan van vier jaar. Dat 
betekent dat we het bestuur in principe over vier jaar weer 
onderzoeken. 
Een jaarlijkse prestatie- en risicoanalyse en/of urgente signalen 
kunnen de inspectie aanleiding geven het vervolgtoezicht alsnog aan 
te scherpen. 
 
Voor de wettelijke tekortkomingen krijgt het bestuur 
herstelopdrachten die in onderstaand schema staan vermeld. 
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De reden dat wij het herstel overlaten aan het bestuur is dat we 
constateren dat het bestuur op dit moment in staat is de kwaliteit van 
de uitvoering van zijn taken voldoende te waarborgen. 
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Resultaten verificatie-
activiteiten 

3 . 

Wij hebben verificatie-activiteiten uitgevoerd op enkele scholen uit 
het samenwerkingsverband. Tijdens verificatie-activiteiten gaan we 
na of scholen de afspraken uit het ondersteuningsplan nakomen. We 
verwachten van het bestuur van het samenwerkingsverband dat het 
zicht heeft op deze uitvoering in de praktijk en dat het hierop stuurt. 
 
Dit zijn we nagegaan op de volgende scholen: 
School of Understanding (31BR) 
De Pioniers (15EX) 
Piet Hein (13UX) 
De Zon (05OJ) 
 
We hebben gekeken naar het door de scholen nakomen van afspraken 
over het onderwijs voor hoogbegaafde leerlingen, het 
schoolondersteuningsprofiel, het werken met een 
ondersteuningsteam en ontwikkelingsperspectieven, de afstemming 
van onderwijs met jeugdhulp en de voorziening Elementa op de 
School of Understanding. Ook hebben we met de scholen gesproken 
over de informatie van het samenwerkingsverband naar de scholen en 
de verantwoording van de scholen over de realisatie van passend 
onderwijs richting het samenwerkingsverband. 
 
Onze bevinding is dat de scholen de afspraken nakomen en dat ons 
beeld daarvan grotendeels overeenkomt met dat van het bestuur. 
 
De afspraak over onderwijs aan hoogbegaafde leerlingen, waarbij de 
scholen een hoogbegaafdheidsspecialist hebben en 
hoogbegaafdheidsspecialisten en intern begeleiders participeren in 
het leernetwerk van het samenwerkingsverband, komen alle vier de 
bezochte scholen na. Dit is een gunstiger beeld dan het bestuur zelf 
heeft. 
 
De afspraak over het schoolondersteuningsprofiel komen alle vier de 
scholen na. Daarbij merken we op dat het samenwerkingsverband een 
afspraak heeft gemaakt die vooruit loopt op aangekondigde wet- en 
regelgeving, maar nog niet wettelijk is voorgeschreven. De afspraak 
van het samenwerkingsverband is namelijk dat het 
schoolondersteuningsprofiel onderdeel mag zijn van het schoolplan. 
De aangekondigde maatregel van de wetgever is dat scholen het 
schoolondersteuningsprofiel moeten opnemen in hun schoolgids. Wij 
constateren dat scholen de afspraak van het samenwerkingsverband 
nakomen doordat zij of een schoolondersteuningsprofiel hebben 
opgesteld, of het schoolondersteuningsprofiel als tekst op hun 
website of in de schoolgids hebben opgenomen. In elk geval 
publiceren alle vier de scholen de informatie die in het 
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schoolondersteuningsprofiel hoort te staan. 
 
De afspraken over het werken met een ondersteuningsteam en 
ontwikkelingsperspectieven komen de scholen eveneens alle vier na. 
Zij werken allen met ondersteuningsteams waarin de leerkracht, 
intern begeleider, onderwijsspecialist van het samenwerkingsverband, 
maar ook ouders en eventuele andere professionals met elkaar 
bespreken wat er nodig is om de leerling de benodigde ondersteuning 
te bieden. Ook betrekken de scholen leerlingen hierbij, meestal vooraf 
in een apart kindgesprek. In het ondersteuningsteam bespreken de 
scholen ook de route naar het gespecialiseerd onderwijs en het 
aanvragen van een toelaatbaarheidsverklaring. Dit werkt naar 
tevredenheid van de scholen. 
Wanneer uit een ondersteuningsteambespreking blijkt dat een leerling 
extra ondersteuning nodig heeft, stelt de school een 
ontwikkelingsperspectief op en betrekt het de ouders daarbij. 
Hiervoor werken de scholen sinds kort in een nieuwe digitale tool die 
het samenwerkingsverband invoerde. De intern begeleiders zijn 
betrokken bij de keuze van het samenwerkingsverband voor het 
werken met deze digitale tool en zijn ook door het 
samenwerkingsverband geschoold om het met nieuwe systeem te 
werken. 
 
De afspraak over de afstemming met jeugdhulp zien we ook op alle 
vier de scholen terug. Elke school heeft een vaste ouder-kind-adviseur 
die regelmatig op de school aanwezig is en desgewenst ook aan het 
ondersteuningsteam deelneemt. 
 
We bezochten de voorziening Elementa op de School of 
Understanding. Hier krijgen hoogbegaafde leerlingen die zijn 
uitgevallen op hun school een combinatie van onderwijs en zorg. De 
begeleiding van Elementa is erop gericht dat leerlingen stapsgewijs in 
kunnen groeien in een reguliere klas. Eerst op de School of 
Understanding zelf en uiteindelijk stromen de leerlingen terug naar 
hun eigen basisschool. Deze aanpak vraagt commitment van het hele 
team van de School of Understanding, omdat leerlingen ook 
gedeeltelijk lessen volgen in de reguliere klassen. In de gesprekken die 
we voerden, geven de medewerkers blijk van een grote betrokkenheid 
en gedrevenheid om de leerlingen van Elementa, maar ook andere 
leerlingen met extra ondersteuningsbehoeften, succesvol aan het 
onderwijs te laten deelnemen. 
 
Tot slot hebben we met de scholen gesproken over de informatie van 
het samenwerkingsverband over afspraken die scholen moeten 
nakomen, en over de informatie van de scholen naar het 
samenwerkingsverband over de mate waarin het lukt om de 
afspraken uit te voeren. De informatie over afspraken die binnen het 
samenwerkingsverband zijn gemaakt komt voornamelijk via de 
kernoverleggen en het ib-overleg van het samenwerkingsverband tot 
de scholen. De scholen blijken ook goed op de hoogte van het beleid. 
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Informatie van de scholen naar het samenwerkingsverband, over hoe 
de scholen de afspraken naleven en passend onderwijs weten te 
bieden, verloopt via de schoolbesturen. De scholen verantwoorden 
zich over de inzet van de middelen die zij van het 
samenwerkingsverband krijgen aan hun schoolbestuur. Ook voert een 
onderwijsspecialist van het samenwerkingsverband jaarlijks een 
gesprek met elke school over hoe de school het beleid van het 
samenwerkingsverband uitvoert. Dit is op twee van de scholen die wij 
bezochten niet gebeurd. Het samenwerkingsverband geeft hierover 
aan dat het verklaarbare incidentele afwijkingen van het beleid zijn. 
 
Conclusie 
We stellen vast dat: 
1. de bezochte scholen de afspraken uit het ondersteuningsplan 
naleven; 
2. het beeld dat het bestuur van het samenwerkingsverband heeft 
over het nakomen van de afspraken grotendeels overeenkomt met 
onze bevindingen; 
3. het bestuur het nakomen van de afspraken uit het 
ondersteuningsplan voldoende systematisch monitort. 
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Reactie van het bestuur 4 . 
Hieronder geeft het bestuur aan op welke wijze het de bevindingen uit 
het onderzoek betrekt bij de verdere ontwikkeling van het 
samenwerkingsverband en de bestuurlijke kwaliteitszorg. 
 
Wij hebben het bezoek van de inspectie en de contacten tijdens het 
bezoek als positief ervaren. Samenwerkingsverband Amstelronde 
herkent de grote lijn in het inspectierapport en is blij met dit positieve 
rapport! Het biedt een goed inzicht. We zijn als 
samenwerkingsverband op de goede weg, dat is met dank aan 
iedereen in ons netwerk en de intentie om goed samen te werken. 
 
Natuurlijk nemen we de aanbevelingen en de herstelopdrachten ter 
harte en gaan ermee aan de slag. Dank voor het vertrouwen dat wij 
dat zullen doen. 
 
Wij houden ons al zo goed mogelijk aan de code goed bestuur maar 
zullen zowel de code goed bestuur als de check op de naleving ervan 
in het jaarverslag explicieter benoemen. Het intern toezicht zal zich 
beraden op de verantwoording in het jaarverslag en deze verder 
aanscherpen. Het bestuur en de raad van toezicht willen zich inzetten 
om zoveel als mogelijk de beoogde resultaten te expliciteren, en in de 
rapportages inzichtelijk maken, zodat het gesprek over de realisatie 
goed gevoerd kan worden. 
 
Het is een thema waar veel samenwerkingsverbanden mee worstelen. 
Het is niet altijd mogelijk om basis of extra ondersteuning en 
inspanningen om leerlingen passend of inclusief onderwijs te bieden 
uit te drukken in resultaten en getallen. Alles begint bij goed 
onderwijs. 
 
Er bestaan veel registratiesystemen, enquêtes en onderzoeken die 
opgetuigd worden om aan de verplichting te voldoen om resultaten 
inzichtelijk te maken. Regelmatig worden deze aangeboden door 
commerciële bureaus, en niet zelden met een perverse invloed: zij 
zetten de uitvoeringspraktijk onder druk door hen te vragen steeds 
meer gegevens in te vullen of op andere manieren te leveren. Terecht 
wordt dit snel als bureaucratie beleefd. Een belangrijke 
beleidsdoelstelling is juist het terugdringen van bureaucratie. 
 
Ons samenwerkingsverband kiest bewust de weg van vertrouwen, een 
paar belangrijke cijfers verzamelen en het (verantwoordings)gesprek 
op alle niveaus, om te leren met en van elkaar. We blijven, binnen 
deze gekozen richting, zoeken naar manieren om onze resultaten nog 
inzichtelijker te maken. 
 
Een goede manier van samenwerken met school en ouders, met 
relatief weinig bureaucratie is gevonden in de manier van toewijzen 
van toelaatbaarheidsverklaringen: aan tafel; in gesprek met ouder(s), 
de school en eventuele partners. Als alle partijen het eens zijn, kan de 
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rol van de tweede deskundigen in onze ogen relatief licht blijven. Wij 
zullen ons beraden op de rol van de tweede deskundige, én aandacht 
houden voor zo weinig bureaucratie als mogelijk. 
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Inspectie van het Onderwijs 
Postbus 2730, 3500 GS Utrecht 
T-algemeen 088 6696000 
T-loket (voor vragen) 088 6696060 
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